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یک اقتصاددان در اوین
 داوود سوری بازداشت شد

دکتر داوود ســوری، اقتصاددان و اســتاد پیشــین دانشگاه صنعتی 
شریف، دوشنبه شب بازداشت شده و ظاهرا به اوین منتقل شده است.

به گزارش «شــرق» داوود ســوری فارغ التحصیل دکتــری اقتصاد از 
دانشــگاه ویرجینیا تِک در آمریکاست و مقالات بســیاری در حوزه های 

اقتصاد کلان، اقتصاد پولی و بازارهای مالی از وی منتشر شده است.
«ریشــه های تورم در اقتصاد ایران»، «تقاضای پول و توزیع درآمد»، 
«تقاضای بلندمدت پول، فقر و سیاست های کلان اقتصادی»، «بررسی 
وجود سرایت بین ســهام شــرکت ها در بورس اوراق بهادار تهران با 
اســتفاده از یک مدل دینامیک چندمتغیــره» از جمله عناوین مقالات 
علمی داوود ســوری اســت اما در کنار این مطالعات او در ۲۵ ســال 
گذشــته دغدغــه فقر و رفاه داشــت و با اتــکا به داده هــای بودجه 
خانوار مطالعات گســترده ای در این حوزه داشــت. همین مطالعات هم بود که موجب شد او صریح تر از سایر 

اقتصاددانان سخن بگوید و موضع بگیرد.

انصراف جمهوری آذربایجان از پروژه ریلی ایران
معاون شرکت ساخت زیربناهای حمل و نقل اعلام کرد: پیش از آغاز مذاکرات با روس ها برای تأمین منابع مالی، 
مذاکرات با آذربایجان در این باره ادامه داشت و طرف آذری اعلام کرد که تمایلی برای ورود به این پروژه  ندارد اما 

روس ها همچنان برای تأمین منابع مالی این پروژه مصر و علاقه مند هستند.
عباس خطیبی در گفت وگو با ایلنا با بیان اینکه در مذاکره با روس ها وارد مباحث مهم فنی این پروژه شــده ایم، 
توضیــح داد: در جلســه اخیر بحث های فنی و مؤثر مطرح شــد و بخشــی از ابهامات فنی روس هــا از جمله با 
موضوعیت خط عریض و این موضوع که تغییر بوژی و لجستیک در کدام نقطه مد نظر قرار بگیرد، رفع شده  است.
در پاســخ به این ســؤال که چرا مذاکرات برای تأمین منابع مالی پروژه استراتژیک و مهم راه آهن رشت-آستارا 
طولانی شده  است، تأکید کرد: مذاکرات با طرف روسی برای تأمین منابع مالی راه آهن رشت-آستارا به تازگی شروع 
شــده و وقت زیادی هم صرف مذاکره برای تأمین منابع مالی نشده  است. پیش از مذاکرات با روسیه، با آذربایجان 

در حال مذاکره بودیم که مذاکرات با آذربایجان برای تأمین منابع مالی نتیجه ای نداشت.
معاون ساخت و توسعه راه آهن، بنادر و فرودگاه ها در شرکت ساخت گفت: در این مدت کوتاه هم در مذاکرات 
با روس ها پیشرفت خوبی داشتیم و در ظرف چهار ماه گذشته، تیم های فنی و هیئت کارشناسی روسیه بازدیدهایی 
از این مســیر داشــتند. باید توجه داشته باشیم که درباره تأمین منابع مالی یک پروژه بزرگ و استراتژیک برای هر دو 
کشــور در حال مذاکره هســتیم و طبیعتا مباحث متعددی مطرح می شــود که تمام این مباحث باید مورد بررسی 

قرار بگیرند.
او افزود: جلســات با روسیه درباره راه آهن رشت- آستارا ادامه خواهد داشت و در جلسه اخیر طرفین سؤالاتی 
داشــتند که قرار بر این شــده این سؤالات به مســئولان مرتبط منتقل و اطلاعات و مدارک دریافتی بین دو طرف رد 

و بدل شود.
خطیبی درباره مذاکرات برای روش تأمین مالی روس ها اظهار داشت: بحثی در این باره که دو طرف چه سهمی 
در تأمین منابع داشته  باشند، مطرح نیست. البته ممکن است که بعدها به این نتایج برسیم. برآوردهای انجام شده 

برای منابع مورد نیاز این پروژه به غیر از احتساب هزینه های تملک اراضی، ۸۰۰ میلیون یورو است.

مانع جدید برای افزایش حقوق بازنشستگان
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: دولت مخالف بخش هایی از لایحه افزایش حقوق کارمندان و بازنشستگان 
اســت که در صحن مجلس تصویب شد. به گزارش ایسنا، مســعود میرکاظمی در حاشیه جلسه هیئت دولت در 
جمــع خبرنگاران در ارزیابی خود از بررســی لایحه افزایش حقوق کارمندان و بازنشســتگان در مجلس شــورای 
اسلامی گفت: در مجلس در مواردی هزینه ها را افزایش و در مواردی هزینه را کاهش دادند. دولت از اول شهریور 
گفته بود حقوق ها افزایش یابد که در مجلس قرار بر اول مهر شد که اینجا صرفه جویی شد. بخش هایی در صحن 
اضافه شد که مورد مخالفت ما و کمیسیون (برنامه و بودجه) بود و درخواست دولت این بود که حذف شود، زیرا 

مازاد بودجه ای بود که مورد موافقت دولت و کمیسیون برنامه و بودجه مجلس بود.
او در پایان گفت: امیدوارم شــورای نگهبان به این مواردی که در صحن به لایحه افزوده شــد، رسیدگی کند. در 

حد توان دولت مشکلی برای اجرای این لایحه نداریم.

توکلی رئیس هیئت مدیره دیده بان شــفافیت و عدالت با ارسال نامه ای 
به رئیس جمهور نســبت به آنچه از ســوی وی تخلفات گسترده در سازمان 
خصوصی سازی از جمله به کارگیری مجدد افراد مسئله دار و واگذاری های 
غیرقانونی خوانده شــده، واکنش نشــان داد و خواســتار رسیدگی دقیق به 

عملکرد این سازمان شد.
به گزارش جماران، در متن این نامه احمد توکلی خطاب به رئیس جمهور 
رئیســی آمده است: «در دوران ریاســت جناب عالی بر قوه قضائیه تعدادی 
از بنگاه هــای دولتی که بــا ارتکاب تخلفات و جرائم بــه بخش غیردولتی 
واگذار شده بود به بیت المال اعاده شد که از مهم ترین نمونه های آن ابطال 
واگذاری شــرکت ملی کشت و صنعت و دامپروری مغان بود که شخصا بر 
جریان امور نظارت داشتید. در نهایت رئیس اسبق سازمان خصوصی سازی 
طی چندین جلســه محاکمه علنی بــا رأی دادگاه کیفری اســتان تهران با 
عنوان اخلال در نظام اقتصادی کشــور مجرم شناخته شد. رأی مذکور تنها 
ناظر به بررســی جرائم ارتکابی در چهار مورد از واگذاری های صورت گرفته 
بود و پرونده نامبرده از بابت رسیدگی به سایر موارد اتهامی مفتوح است».

وی بــا ابراز امیــدواری درخصوص بهبــود رویه ها و رونــد واگذاری ها 
و پیگیری ابطال واگذاری های غیرقانونی در گذشــته، بــا طرح این ادعا که 
«ســازمان خصوصی ســازی در همین مدت کوتاه، به طور آشــکار، مرتکب 
اقداماتــی غیرقانونی و ضد منافع مردم شــده» به طرح مــوارد مصداقی 
پرداخته و افزوده اســت: مســئولین ســابق ســازمان که نقــش مؤثری در 
تخلفات ارتکابی داشــته اند اینک در قامت مشــاوران رئیس و در مناصب 
کلیــدی حضور دارنــد و از برخی غاصبان خلع ید شــده امــوال مردم در 
«همایش خصوصی ســازی در ایران» برای تطهیر تخلفات ســازمان و آنان 
دعوت شده است. همچنین تعدادی از واگذاری های بسیار مسئله دار در این 

همایش، به عنوان واگذاری های موفق معرفی شده اند.
وی با بیان اینکه، همایش مورد اشــاره، آرای صــادره از مراجع قضائی 
در ابطــال واگذاری های یغماگرانه، بدون پشــتوانه حقوقی و برایند مقاصد 
سیاســی عنوان شده، خاطرنشان کرده اســت: به غاصبان اموال عمومی و 
غارتگران بیت المال، پیشــنهاد اســتفاده از ظرفیت مــاده ۴۷۷ قانون آیین 
دادرســی کیفری برای نقــض احکام ابطال واگذاری های انجام شــده، داده 

شده است.
احمد توکلی همچنین با اشــاره به واگذاری ســهام برخی شــرکت ها با 
ارتکاب تخلفات متعدد، مدعی شده است که واگذاری سهام شرکت پالایش 
نفت کرمانشــاه با ارتکاب تخلفات متعددی صــورت گرفته که نامی به جز 

تاراج دادن و چپاول کردن بر آن نمی توان نهاد.
وی می افزاید: در این باره به اجمال عرض می کنم که بخشــی از سهام 
این شــرکت در ســال های ۱۳۸۶ و ۱۳۸۸ به سبد ســهام عدالت تخصیص 
یافته، درحالی که واگذاری ســهام این شرکت به بخش خصوصی، در سال 
۱۳۹۵، بــا قیمتی حدود یک دهم قیمتی که ۷ تا ۱۰ ســال قبل از آن، به پای 
مستضعفان حســاب شده بود، انجام شد. اگر بحران ارزی سال های ۱۳۹۱-
۱۳۹۲ را که تاریخ وقوع آن بین دو قیمت گذاری مذکور بوده اســت، در نظر 
بگیریــم، ابعاد چپاول چندین برابر می شــود. با این توضیح که وقتی قیمت 
ارز به طور موشکی افزایش یابد، ارزش دارایی ثابت متناسبا می جهد. بدین 
معنا که در ســال ۱۳۹۵ قیمت ســهام پالایشــگاه چندین برابر قیمت سال 
۱۳۸۸ آن بوده اســت. با این حســاب، برآورد اولیه این است که قیمت پایه 
ســهام در ســال ۱۳۹۵ حدود ۵ درصد قیمت واقعی بوده باشد. کارگزاران 
نابکاری امانت ارزشــمندی از امــوال مردم را به بهــای ناچیزی به بخش 
خصوصی فاقد اهلیت وامی گذارند و حالا گردن کشی هم می کنند! برخی از 

مسئولین سابق ســازمان که در این دولتی که فسادستیزی را برنامه خویش 
اعلام کرده است، نفوذ کرده اند و امروز با کمال بی آزرمی برای تجدید غصب 
اموال مردم فقیر، یقه می درانند! رســیدگی به واگذاری مزبور، در دادسرای 
ویژه رسیدگی به جرائم اقتصادی منجر به صدور قرار نهایی و کیفرخواست 
با عنوان اتهامی اخلال در نظام اقتصادی کشــور شده است. از بعد حقوقی 
نیز سازمان خصوصی سازی در دوران بعد از رئیس محکومِ سازمان، با ارائه 
دادخواســتی به هیئت داوری موضوع ماده ۳۰ قانون اجرای سیاست های 
کلی، تقاضای ابطال ســهام واگذارشده به بخش خصوصی را مطرح نمود 
که براســاس رأی هیئت مذکور، واگذاری بخشی از سهام مورد بحث ابطال 
شد. معاون وقت حقوقی سازمان خصوصی سازی به جهت استیفای کامل 
حقوق دولت، مبادرت به ارائه دادخواســت تجدید نظر نمود که در دولت 

فعلی، به همین علت از منصب خود برکنار شد.
وی همچنین مدعی شــده است: رئیس فعلی ســازمان نیز در اقدامی 
غیرقانونــی و مغایر بــا منافع با ارســال نامه ای به رئیس شــعبه دادگاه 
رســیدگی کننده، اعلام نموده که سازمان شــکایتی درخصوص رأی هیئت 
داوری نــدارد که این اقدام بعد از ارائه دادخواســت تجدیدنظرخواهی به 
منزله استرداد دعوا محسوب می شــود. علاوه بر آنکه نامه رئیس سازمان 
بــه قاضی پرونده، به واســطه عــدم رعایت اصــل ۱۳۹ قانون اساســی، 
غیرقانونی اســت، نادیده گرفتن اساســنامه ســازمان خصوصی سازی نیز، 
درخواســت رئیس فعلی ســازمان برای اســترداد را فاقد اعتبــار قانونی 
می ســازد. زیرا مدیران دولتی، امین اموال دولت و مردم هستند و مالکیتی 
در اموال عمومی و دولتی ندارند تا در خودداری از اقامه دعوا یا اعراض از 
تجدیدنظرخواهی، اختیار داشته باشند. همچنین، عملکرد صورت گرفته، نه 
تنها منافع مردم را تأمین نمی کند، بلکه نابودش می کند. به جهت ارزیابی 
میزان زیاده خواهی و بی باکی سازمان خصوصی سازی و برخی از مشتریان، 
کافی اســت به این مقایســه توجه بفرمایید: خریدار خلع ید شده کشت و 
صنعت مغان، مالک کارخانه ای در شهر صنعتی کاوه با مساحت تقریبی۲۰ 
هکتــار و با مســتحدثات ده هزار مترمربع اســت که به تولید شــیرینی و 
بیسکویت مشغول است، در تابلوی بورس که در تارنمای مدیریت فناوری 
بورس قابل رؤیت است، سهام این کارخانه هم اکنون بالغ بر ۱۳۳۰ میلیارد 
تومــان اســت. درحالی که در ســال ۱۳۹۹ قریب بــه ۶۰۰۰ میلیارد تومان 
هم رســید. حالا این آقا شــرکتی را با حداقل ۲۷۰۰۰ هکتار زمین (مقایسه 
کنید با کارخانه ۲۰ هکتاری شــیرینی و بیســکویت) و یک میلیون مترمربع 
تأسیســات و ابنیه و کارخانه های متعدد موجود در شرکت کشت و صنعت 
و دامپــروری مغان (۱۰۰ برابر تأسیســات کارخانه خودش) با آب آماده دو 
ســد اختصاصی، به قیمت ۱۸۴۰ میلیارد تومــان، (۱۰۰ میلیارد نقد و ۱۷۴۰ 
میلیارد قســطی ۹ســاله) به اصطلاح، می خرد!! البته با دو سال تنفس با 
نرخ ۱۴ درصد، طی ۹ ســال بعد به اقساط بپردازد. البته در دو سال اول که 
دوران تنفس است، سودی نمی دهد. یعنی صرف نظر از قیمت گذاری نازل 
و فضاحت بار ۱۸۴۰ میلیارد تومانی، یک وام ۱۷۴۰ میلیارد تومانی دوســاله 
با بهره صفر درصد دستخوش هم می گیرد! این دیگر معامله نیست همان 

چپاول و به تاراج دادن است!!
در پایــان این نامه نیز آمده اســت: «دیده بان شــفافیت و عدالت» بنابر 
جهات مذکور از جناب عالی درخواســت می کند، دســتور رسیدگی دقیق و 
منطبق بر قانون به عملکرد ســازمان خصوصی ســازی را صــادر فرمایید. 
«دیده بان شــفافیت و عدالت» برای تعقیب تاراج دهنــدگان و به یغمابران 

اموال ملت، در محاکم دادگستری تردیدی به خود راه نمی دهد.

رئیس هیئت مدیره دیده بان شفافیت و عدالت درخصوص انحراف عملکرد سازمان خصوصی سازی به رئیس جمهوری نامه نوشت

تخلف در واگذاری ها

امکان گفت وگوی مردمی
در فضاهای محلی

 به ویژه با اشــاره به نقش حلقه های واســط و نهادهای مدنی مستقل، حذف یا تضعیف یا کنترل 
مستقیم یا غیرمستقیم این نهادها، عاملی برای فقدان اثربخشی در مدیریت اتفاقات اخیر ارزیابی 
شــد. این اتاق فکر همچنین آسیب شناســی وضع موجود و تحلیل عوامــل نارضایتی اجتماعی 
را ضروری دانســته و تأکید کردند نحوه عملکرد حکمرانی، نارســایی الگوهای تغییرپذیری، بروز 
فسادهای مکرر، ناکارآمدی اقتصادی، انحصارطلبی، انسداد سیاسی، نقض حقوق برابر اجتماعی 
به ویژه نسبت به زنان، آزادی بیان و حق اعتراض، عدم درک تحولات و مطالبات اجتماعی و عدم 
پاســخ گویی به این مطالبات، مسائل محیط زیســتی و... مؤلفه هایی هستند که باید طی یک نظام 
ارزیابی و تحلیل راه حل گرایانه مورد توجه برای اصلاح امور قرار داده شــود. حال می توان پرسید 
که راه حل ها برای ایجاد فضایی مناسب برای گفت وگو به  طور عملی چه می تواند باشد؟ به نظر 
من در کوتاه مدت، فضای ســراهای محلات که از سال ها قبل برای استفاده مردم محلات از طرف 
شــهرداری تدارک دیده شده است، فضاهای مناســبی برای این کار می تواند باشد، به شرط آنکه 
شهرداری های مناطق بتوانند با برداشتن گام هایی مؤثر باورهای منفی را پاک کنند و مردم محلات 
نیز بتوانند با دیدن گام های مثبت و تغییر نگرش و رفتار شهرداری ها، اعتماد کنند و از این فضاهای 
عمومی که از ابتدا برای مردم محلات ایجاد شده بودند، عملا استفاده کنند. در تحقیقی اجمالی 
که برای این پیشنهاد انجام دادم، شنیدم که موانع مشارکت مردم در سراهای محلات در دوره های 
قبل بررســی و تقدیم شورای شهر شده اســت. و اکنون زمان آن فرارسیده است که شورای شهر 
تهران و شهرداری، ضمن رسیدگی به این موانع، گامی در جهت رفع آنها و خیر عمومی در جامعه 
شــهری بردارد. در صحبت با رئیس ســرای محله خودمان که خانــم جوانی مهربان و منعطف 
هستند، شنیدم که فضاهای سرای محله ما می تواند به راحتی و به  طور رایگان در اختیار خانم های 
محل، نوجوانان و جوانان محل، هرکس که برنامه ای دارد، قرار بگیرد. تنها برای کلاس های ویژه 
اســت که رقمی ناچیز از برگزارکنندگان دریافت می شــود. به هر روی اگرچه این اســتقبال فوری 
نخواهد بود و قطعا روندی زمان بر برای جلب اعتماد مردم محلات برای آغاز به اســتفاده آزاد از 
فضاهای سراهای محلات قابل پیش بینی اســت؛ اما بهتر است این اعتمادسازی از سوی شورا و 
شــهرداری آغاز شود، تا مردم محلات باور کنند که سرای محله به آنها تعلق دارد و می توانند آن 
را خانه محله خود بدانند و درمورد هر موضوعی در آن به گفت وگو با یکدیگر یا با مسئولان مدعو 
بپردازند. این کار گام بلندی برای شکل گیری انسجام محلی برای ارتقای کیفی زندگی در محلات 
شــهرمان خواهد بود. روندی مشابه برای استفاده از فضای مدارس محلی و استفاده از امکانات 
آنها برای ورزش و فعالیت های فوق برنامه دانش آموزان در ساعت های بعدازظهر نیز می تواند به 

مدیریت دولتی و خصوصی پیشنهاد شود.

دوستان مسئله ساز
۳- پلتفرم پیدایش احمدی نژاد که خواست مراجع، روحانیت، نظام اداری و مدیریت کشور و همه 

را ملکوک کند و همچنان بدون مزاحم به کار خود برای انحراف افکار عمومی ادامه می دهد.
۴- پلتفرم مجلس که محل دشــنام به ریاســت جمهور و وزرا شد و با کلمات سخیف مردم را به 
دولت روحانی بدبین کرد. بدبین کردن مردم به دولت روحانی همان بدبین کردن به نظام اســت. 

در نزد مردم تفاوتی ندارد.

۵- پلتفرم برخی تریبون ها که با وجود تحریم ظالمانه دشمن از دولت معیشت بهتر و رفاه مردم 
را طلب می کرد و به صف اولی ها عتاب و خطاب کرد یعنی صف اولی ها در خدمت مردم نیستند.
۶- پلتفرم دشنام به دولت و از مردم خواستن که حق خودشان را از کف خیابان بگیرند، در مشهد 

که وقایع اعتراضی سال ۹۶ در مشهد را رقم زد و به فاجعه اعتراضی سراسری تبدیل شد.
۷- پلتفرم دشنام به توافق برجام همسو با نتانیاهو که سرانجام در راستای تصمیم ترامپ موفق 

به ادامه تحریم ها شدند.
۸- پلتفرم گســترش تهمت و دشنام با تمسک به یک حدیث از پیامبر خدا و مشروع کردن تهمت 

و دروغ.
اگر به فرض این پلتفرم ها سیاسی بوده و گذشته است، اما پلتفرم هدردادن ارز کشور، مصرف 
آب های زیرزمینی تا نفس داریم، ســوزاندن مســرفانه منابع طبیعی، بیابان زایی، نشست زمین و 
دشت ها، مصرف بی رویه آب و برق و گاز و انهدام سرزمینی ایران و عدم اقدام در برابر این فاجعه 
که به آســیب کشــور می انجامد را نمی توان فراموش کرد، زیرا آینده ایران به آن بستگی دارد و با 
هیــچ نیرویی نمی توان جلــوی آن را گرفت، تنها تدبیر و مدیریت می توانــد از آن جلوگیری کند. 
می بینیم فرمایش امام و تأکید فرمانده ســپاه درست است که آمریکا هیچ غلطی نمی تواند بکند، 

هرچه اشتباه است را خودمان رقم می زنیم.

جای خالی یک تحلیل درست
۲- «واقع بینی از شــرایط اجتماع» دومین شــرط مهم و لازم اســت که براساس آن باید واقعیات 
موجود را در قالب نیازهای مادی و معنوی جامعه، تفکرات حاکم بر جامعه، تفاوت نسل ها، بافت 
قومیتی و فرهنگی اجتماع، ریشــه های فرهنگی و... پذیرفت و آنها را به رسمیت شناخت؛ چرا که 
نقض و نادیده گرفتن هریک از پارامترهای واقع بینی ما را ابتدا از واقعیت و پس از آن از بخشی از 

اجتماع دور نگه می دارد که بروز این فاصله خود محلی خواهد شد برای ایجاد حاشیه!
۳- «بهره جویی از نظرات کارشناســی مستقل» که رکنی است بســیار اساسی از آن نظر که به 
لحاظ تخصصی هیچ انســانی به همه علوم و تخصص ها اشراف ندارد و طبیعی است که هر 
کسی در حوزه تصمیم گیری نیاز به مشاور و استفاده از نظر کارشناسان داشته باشد؛ اما موضوع 
اینجاســت که این مشاوره ها و مشاوران باید چه ویژگی ای داشته باشند!؟ در پاسخ به این سؤال 
تردیدی نیســت که مشــاوره ها باید مبتنی بر واقعیت و طرح نظرات ســنجیده و ارائه راهکار 
منطقی و درست باشد و این ویژگی ها و دست یافتن به چنین مشاوره هایی نیازمند وجود مشاوران 
مســتقلی اســت که بر تخصص خود تأکید کرده و به آن وفادار بمانند تا مشاوره هایی را که نیاز 
است، به درستی ارائه دهند، نه اینکه بر اساس ذائقه تصمیم گیرندگان نظرات خود را مطرح کنند 
که این خود نمونه بارز «آدرس غلط دادن» است و یک مشاور شایسته و مستقل بر اصول خود 
تأکید می کند و تصمیم گیرندگان باید اول بپذیرند تلخی شنیدن واقعیاتی که شاید دوست ندارند 
هزار برابر بهتر از شنیدن نظراتی است که مشاوران منفعت طلب به شما می دهند؛ چرا که تلخی 
مشاوره درست شما را به رسیدن به راهکار مناسب می رساند و آن مشاوره های غلط شما را به 

بیراهه خواهد برد.
درنهایت و خلاصه کلام اینکه اگر در بررسی رخدادهای اجتماعی با چالشی مواجه شدیم که 
بر اساس آن مشــاهده کردیم که تصمیمات ما در حل منطقی موضوع تأثیری نداشته یا وضعیت 
را حادتر کرده، ابتدا به ساکن باید به تحلیل هایی که از آن رخداد به ما رسیده است، توجه کنیم و 

این چه زاییده افکار ما باشد و چه از کانال مشاوران بروز کند، باید مورد ارزیابی مجدد قرار گیرد.
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